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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

Szentmise bevezetése

Szeretettel  köszöntöm  a  testvéreket  ezen  a  nagy  ünnepen!  Talán  jobb  lenne,  ha  úgy 
mondanám,  ezen  a  nagy  magyar  ünnepen,  hiszen  augusztus  van,  a  hullócsillagoknak  a 
hónapja, ma azért imádkozunk, hogy minél több magyar ember ismerje föl azt a csillagot, 
amely sose hullik  le.  Mert  szükségünk van arra  az  útmutatásra,  amit  csak Jézus Krisztus 
édesanyja, a Szűzanya tud megmutatni nekünk az ő Fiával. Boldogasszony mennybevitelének 
az ünnepén kérjük a Jóisten kegyelmét magyar népünkre.

Gellért  testvérre  különösen  is,  mert  születésnapja  van,  és  mintha  valaki  még… úgy van, 
Anikó!  Úgyhogy  rájuk  külön  is  gondoljunk,  de  legfőképpen  minden  egyes  magyar 
testvérünkre, hogy célt ne tévesszünk.

Szentbeszéd

Kedves testvérek! Elnézést kérünk, hogy egy picit a szentmise menete is gyorsítottnak tűnik, 
mert ez után a szentmise után egy másik kicsinyke közösség szeretne ünnepelni, és adjunk 
helyet nekik. Egyébként is a legfontosabbat, aminek el kell érni a szívünket, kevés szóval is el  
lehet mondani. 

Talán  a  legfontosabb  a  mai  ünnep  üzenetéből  az,  hogy  ez  az  ünnep  is,  mint  ahogy  a 
legnagyobb  ünnepeink,  azok  megszületnek  az  emberek  szívében,  aztán  életre  kelnek  az 
emberek  ajkán  és  egyszer  csak  az  Egyház  vezetői  is  fölfigyelnek  erre  a  titokra,  amely 
megszületik  a  hívő  emberek szívében,  aztán  szólásra  nyitják  az  ajkukat  és  kimondják  az 
igazságot. Ennek a mai ünnepnek ha a történetét néznénk, akkor bizony ez a legfontosabb, 
hogy ezt  nem az  Egyház mint  titkot  nyilatkoztatta  ki  és  ezáltal  akart  bennünket  tanítani, 
hanem  az  Egyház  vezetői  tanultak  az  egyszerű  emberektől  és  elgondolkodtak  ennek  az 
igazságáról, és így született meg ez az ünnep, a Mennybe Fölvett Boldogasszony ünnepe. 

Nem egyszerű kimondani ezt az igazságot úgy, hogy megértsük. Nem tudom, hogy azok a 
lelkek, akiknek a szívében ez az igazság megérlelődött  és aztán ki is mondták, vajon mit 
jelentett nekik. Nyilvánvalóan egészen mást, mint amit ma gondolunk. Egy kicsit örülök is, 
hogy így van, mert jó néhány prédikációt, kétezer évvel ezelőtti prédikációt átlapozgattam, és 
bizony ha én most azokat a hasonlatokat meg képeket mondanám el itt a testvéreknek, akkor 
bizony talán csodálkoznának is. Hiszen ezek az emberek, akik ezt a misztériumot a szívükben 
megsejtették,  ezek  a  maguk  módján  az  akkori  világnak  a  képeit  felhasználva  olyanokat 
jelentettek ki, hogy Máriát elragadták az Isten angyalai és sok hasonló képet. 

Azt  gondolom,  hogy  akkor,  amikor  a  mai  ember  ennek  az  ünnepnek  az  üzenetéről 
gondolkodik,  egészen  másképpen  közelítjük  meg  ezt  a  titkot,  mint  ők.  Majdnemhogy 
számunkra  elfogadhatatlan,  ahogy  ezek  az  emberek  gondolkodtak  és  kimondták  ezt  az 
igazságot. Nem ez a fontos nekünk ma. Hiszen ők éltek ebből az igazságból.
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Nekünk segítségünkre siettek, mégpedig a II. Vatikáni Zsinatnak az atyái, akik Máriának ezt  
az ünnepét Isten üdvösségtervével kapcsolatosan tárták elénk. És ez nagyon-nagyon közel 
jöhet a szívünkhöz, mert ugye az Isten üdvösségterve az, hogy egyetlen ember se vesszen el,  
minden ember üdvözüljön, hiszen mindegyikünk élete Isten szeretetéből támad, és az Isten azt  
akarja, hogy mindannyian az Ő igazságában újjászülessünk. És ezért a zsinatnak az atyái, a II.  
Vatikáni Zsinatnak az atyái Máriának a titkát ezzel a fogalommal bontották ki a számunkra:  
minden egyes ember az Isten szövetségese kellene, hogy legyen, és Mária titka éppen abban 
áll, hogy Társmegváltó, az Istennek az emberek fiai közül a leghűségesebb szövetségese.

És ez a mai ünnep pontosan azt az igazságot mondja ki, hogy aki hűséges szövetségese az  
Istennek,  annak  az  Isten  elkészíti  a  dicsőséget,  hűséges  az  Isten  és  betartja  az  ígéreteit. 
Csakhogy azt emberi módon mi nem tudjuk kifejezni, kimondani, hogy miben is áll ez, hogy 
az Ő dicsőségét az Isten az üdvözültekkel megosztja, titok. Éppen olyan titok, mint az, ami 
minden szentmisén itt az oltáron megjelenik: a kenyérből Krisztus teste, a borból Krisztus 
vére lesz, és magától értetődően fogadjuk el, hogy erre a lelki táplálékra szükségünk van.  
Mint  ahogy  a  testi  táplálékokra  szükségünk  van,  hogy  életben  maradjunk,  erre  a  lelki 
táplálékra pontosan azért van szükségünk, hogy krisztusi emberekként tudjunk élni.

A Szűzanyának a megváltás művében való szerepét innen közelíti meg a modern ember. És 
nekünk csak annyit kell erről a titokról megértenünk, hogy Jézus Krisztusban, aki a Megváltó, 
megjelent a számunkra az az ember, akinek számára mindennél fontosabb az Isten akarata.  
Még ez is szinte hangol bennünket, amikor azt mondja: az én eledelem az, hogy az Atyám 
akaratát teljesítsem. Tehát ez az egyik szempont: az ember, talán mondhatom így, a fentiek 
szerinti életét formálja és alakítsa, hogy Isten akarata határozzon meg mindent. 

Nem véletlen,  hogy így fogalmaztak,  mert  a  modern ember állandó harcban van az Isten 
akaratával, mert mindennél fontosabb ma nekünk ‒ akarnokok vagyunk ‒, hogy minden úgy 
történjék, ahogy mi gondoljuk, ahogy mi meghatároztuk magunknak, az akaratunkat az első 
helyre tesszük. És Jézus Krisztus példájára a Szűzanya, ugye akkor, amikor a misztérium, a 
titok megjelenik Máriának, ennek a fiatal lánynak, akkor: legyen nekem a te igéd szerint,  
minden legyen úgy, ahogy az Isten akarata meghatározza az én életemet. 

És  a  másik.  Amikor  Jézus  az  apostolokkal  asztalnál  ül  és  fölteszi  a  kérdést,  hogy  ki  a 
nagyobb, aki az asztalnál ül, vagy aki felszolgál, hát természetes, aki az asztalnál ül, jön a  
válasz. Erre Jézus az igazság válaszával: akkor én, az Úr, szolgálok nektek. Ez a második 
szempont, amire oda kell figyelni a mai embernek. Olyan sokszor hangoztatjuk, ismételgetjük 
a szolidaritást, az egymásért való felelősséget. Ki az úr? Aki szolgál, ezt Jézus mondja, és 
Mária, amikor jön az égi sugallat, akkor a válasza: íme, az Úr szolgálóleánya, legyen nekem a  
te tetszésed szerint.

Testvérek! Akkor, amikor mi ennek az ünnepnek az üzenetét magunkévá akarjuk tenni, akkor 
ez  pontosan e  felől  a  két  szempont  felől  érthető  meg,  mert  mind az  Isten  akaratának az 
elfogadása, mind pedig egymás életének a szolgálata kiemel bennünket abból a világból, ahol 
az akarnokok egymással versenyeznek, amikor az emberek szinte elvárják a másiktól magától 
értetődően az igazodást, az alkalmazkodást, a szolgálatot. 

Ezen a mai ünnepen, Szűz Mária mennybemenetelén lehetne filozofálni arról, mit jelent az,  
hogy Mária Jézus Krisztus feltámadásának a nyomán ugyanabban az ajándékban részesül, 
amiben Jézus Krisztus, aki értünk meghalt, de föltámadt. Mennyivel érthetőbb a számunkra, 
amikor ezeket az értékeket állítják elénk, amiket föl tudunk fogni, amelyeknek az üzenetét 
kézzelfoghatóan értjük és meg tudja határozni a cselekedeteinket és a kapcsolatainkat.
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Testvérek! A mennybemenet, mikor Jézus erről beszél, akkor az Atya titkára hivatkozik, mert 
ez az Isten titkába torkollik. Mi örülünk az igazságnak, hogy az Isten betartja az ígéreteit, 
betartja  a  szavát,  és  akik ezek szerint  az értékek szerint  igazodnak és építik egymással  a  
kapcsolatukat és ezáltal a világ megváltásán is dolgoznak, akkor mintegy a világot kiemeljük 
azokból a helyzetekből, amelyek annyi szenvedést és annyi megpróbáltatást okoznak nekünk. 
Meg  kiemel  személy  szerint  is  mindegyikünket  a  földhöz  ragadott  világunkból,  akár 
egyszerűen azt is mondhatom, hogy a lélek lesz a meghatározó az életünkben és a lélek ereje 
tud megjelenni ebben a földhözragadt világban és a lélek ereje tud megjelenni a mi emberi 
kapcsolatainkban, amikor egymást Istenhez visszük közelebb. 

Köszönjük meg a modern ember számára ezt az egészen egyszerű magyarázatot a Szűzanya 
titkával kapcsolatosan és a Szűzanya életének a beteljesedésével kapcsolatosan. És kérjük az 
Ő közbenjárását is, hogy ezeket az értékeket magunkéval tudjuk tenni, jussunk el oda, hogy az 
akaratunkat igazítjuk az Isten akaratához és tudomásul vesszük azt, hogy az Isten nem egyszer 
összetöri a mi álmainkat, összetöri a vágyainkat és görbe utakra vezet, de az az Isten számára 
egyenes út. Ha erre készek vagyunk, akkor ez azt jelenti, hogy az élet útját járjuk, amely 
fölfelé vezet, és akkor, amikor magunkévá tesszük, hogy egymás életét bízta ránk az Isten, ha 
valóban minden egyéni érdekünk elé tudjuk tenni a másik ember javát, akkor egy új világ 
születik.

Testvérek,  ez  érthető,  de  azok  a  képek,  amiket  az  ókori  atyák  Szűz  Mária  mennybe-
menetelével kapcsolatosan mondtak… Egyébként a 5-6. században a keleti atyák ‒ keletről  
jön nyugat felé ez az isteni üzenet ‒ ők egyszerűen arról beszéltek: dormitio Mariae, Mária 
elszenderülése. Nem tudjuk, hogy ők mennyire voltak érintettek, amikor ezt így fejezték ki. 
Aztán a 7-8. században, amikor nyugaton is megjelenik ennek az ünnepnek az üzenete, akkor 
pedig: Assumptio Beatae Mariae, Mária fölemeltetése. Majdnemhogy azt mondhatnám, hogy 
ez már majdnemhogy ma is nekünk való válasz. Ők úgy gondolták, hogy Máriát egyszerűen 
elragadták és fölvitték a mennybe. 

Csak hát itt a hitnek a titkával szembesülünk. Igen, akik ezeknek az elvárásoknak, amikről ma 
pár  szót  szóltam,  megfelel,  azokat  elragadja  az  Isten.  És  már  akkor,  amikor  mindennél 
fontosabb az Isten akarata meg egymás életének az elfogadása és szolgálata, akkor ‒ talán e1 
se hisszük, ki kell próbálni ‒ ez már az örömnek a nagy igazsága és előíze vagy előértéke 
annak a nagy örömnek, ami az Isten szeretetében elmeríti az embert.

Testvérek,  ünnepeljünk!  Ez  az  ünnep  a  magyaroknak  évszázadokon  által  a  legnagyobb 
ünnepe volt. Kérjük a magunk számára a Szűzanyának az üzenetét, hiszen sajátosan Mária a  
mi édesanyánk. Egyetlen nemzetnek sem úgy Mária az édesanyja, mint nekünk. Minden hívő 
nemzet vagy Istenre hivatkozó nemzet Máriát édesanyjának mondja, de micsoda különbség, 
ahogy a mi számunkra a Szűzanya a Patrónánk, ahogy a Szűzanya valóban édesanyaként 
hordozza gondunkat és örömeinket növeli. Köszönjük meg ezt a mai ünnepet!

+  A M E N  +
Szentmise befejezése

Kedves testvérek! Köszönöm, hogy ebben a melegben is eljöttek a szentmisére. A vasárnapot 
se hagyják ki, nagyon fontos üzenete van a következő vasárnapnak. És Szent István király 
napján is fél 9-kor misézünk, az államalapító és nemzetépítő királynak a titkába szeretnénk 
egy kicsit  beletekinteni,  hogy ebben a  mai  világban milyen értékekre  van szükség,  hogy 
államot tudjunk fenntartani, mégpedig nemzetállamot. Nagyon-nagyon lényeges kérdés, mert 
ez ma a lenni vagy nem lenni kérdése. Fontos, hogy az üzenet eljusson hozzánk.

+  Á L D Á S  +
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